
    روز گذشته تزريق واكسن روتاويروس و پنوموكوك در هفت استان 
كشور به طور رسمي آغاز شد. تزريق واكسن روتاويروس سالانه از بستري 
ناش��ی از عفونت هاي باكتري اي��ن بیماري در بی��ش از 50هزار كودك 

جلوگیري مي كند. اين واكسن هزار و 500 مرگ را كاهش مي دهد

    20 میلیون كولر آبي با فناوري قديمي وج��ود دارد كه اگر با فناوري 
"BLDC جايگزين ش��ود، ۱0 ه��زار مگاوات مص��رف را كاهش مي دهد 

و به حل ناترازي برق كمك می كند

   حجت الاسلام طائب: آيت الله تبريزي معتقد بود كه ما بايد به گونه اي 
قدرت پیدا كنیم كه ابرقدرت ها به ما طمع نداشته باشند. ايشان در باب 
توانمندي موشكي، يكي از مشوقان جمهوري اسلامي ايران بود. در اين 
زمینه مي گفت بايد برويد و توانمند شويد. در آن زمان، بحث  سر خريد و 
ساخت صنايع موشكي بود. حاج آقا فرمودند: مهم اين است كه اگر شما 
موشك را از كشور ديگري بخريد، آن كشور براي شما تعیین مي كند كه 
كجا را بزنید يا نزنید، شما بايد موشكي داشته باشید كه خودتان تصمیم 

بگیريد كجا را بزنید و كجا را نزنید! | صفحه 9

    الهه آخرتي، نويسنده زندگینامه شهید حاج عماد مغنیه: اصلي ترين 
چالش حین ن��گارش »حاج فلس��طین« اين ب��ود كه ما درب��اره يكي از 
امنیتي ترين شخصیت هاي منطقه صحبت مي كرديم كه بر اساس سازوكار 
امنیتي و نظامي ايشان، ساختار بزرگي مثل حزب الله در حال كار است. اين 
چالش بزرگي است و ناگفته ها از حاج عماد بسیار بیشتر از مسائلي است 
كه مي شود به آنها اشاره كرد. يكي از دلايلي كه كتاب به صورت فصل هاي 
جداگانه با راوي هاي متفاوت تدوين شده، همین است، چون زندگي ايشان 
بازه هاي متفاوتي دارد كه نمي شود به آنها اش��اره كرد و هر راوي در حد 

توانش درباره ايشان مي گفت

    خانواده شهید سرلشكر محمدرضا زاهدي روز گذشته و همزمان با چهلمین 
روز ترور اين شهید، دو اتفاق قشنگ را تجربه كردند. اتفاق مهم تر ديدار با رهبر 

معظم انقلاب بود، اتفاق ديگر تقديم درجه سرلشكري شهید به خانواده

رهبر معظم انقلاب:

    محمدمهدی زاهدی در گفت وگو با »جوان« جزئیات بیش��تری را از 
ديدار خانواده شهید زاهدی با رهبر معظم انقلاب تشريح كرد | صفحه 2

رونمايی از سند رايگان شدن درمان كودكان 
زير ۷ سال در بيمارستان هاي دولتي

»كولرهای قديمي« جهنم برق و آب!

مرجعي بزرگ
 كه مشوق صنعت موشكي سپاه بود

 چالش هاي نوشتن 
درباره عماد مغنيه

3

4

16

روزنامه سياسي،  اجتماعي  و  فرهنگي صبح  ايران
دو شنبه 24 ارديبهشت 1403 - 4 ذی القعده 1445
سال بيست و ششم- شماره ۷026 - 16 صفحه

قيمت: 5000 تومان

باریکه فلسطینی جهانی شد

 اين ظلم 
به ما هم مي رسد

سخنان سربسته گوارديولا درباره ظلم در يک نشست 
فوتبالی كه بسياری از خبرگزاری ها آن را در حمايت از 

فلسطين تفسير كردند، جهان را متوجه خود كرد

 جنبش فلسطین 
به دولت ها رسید

 پادشاه دانمارک هم به جمع 
حاميان پرچم به دست فلسطين پيوست

   سیاسی

حالا ديگر فلسطین مسئله اول جهان است، بعد از نیم قرن مقاومت و استمرار نظام جمهوری اسلامی ايران 
روی اين ايده كه »فلسطین بايد مسئله اول اسلام و دنیا باشد«، حالا می توان در نشست های خبری بزرگان 
فوتبال از فلسطین شنید. چه كسی اسطوره تر و  چه چیزی شگفت انگیزتر از اينكه گوارديولا، در پريمیرلیگ 
انگلستان بگويد »اين ظلم به همه ما می رسد« و كنايه ای به اعراب خفته در خواب بزند كه چرا همسايگان 
بی تفاوتند؟! و تا همین چند ماه پیش چقدر محتمل بود كه پادشاهی در شمال اروپا روی بالكن بیايد و 

با مردمی كه از فلس��طین حمايت می كنند، همراهی كند و پرچم فلسطین را به اهتزار درآورد؟! حالا آن 
باريكه از فلسطین به وسعت جهان گسترده شده است. اين جهان حالا جان های فلسطینیان را از حبس 
درآورده است. و صدهزاران نیزه فرعون با يك عصای موسی شكسته است. حالا ديگر فلسطین ايدئولوژی 
ملت های جهان شده است. آبروی امريكا رفت. و از آن خون هايی كه ريخته شد، گل های شیپوری برآمد 

كه »صدای فلسطین آزاد بايد گردد« را در گوش جهانیان آواز می دهند 

   فلسطين جهانی بود اما حالا با فوتبال مخاطب خاص هم دارد! | صفحه 13   صدای فلسطين به جايی رسيده است كه قبلًا كمتر حتی اسمی از اين كشور شنيده بودند | صفحه 2

از حاشیه تا متن

سرمقاله

لطفاً  استغفار كنيد!

 جاي صادق زيباكلام 
در زندان نيست!

تقی دژاکام

غلامرضا صادقیان | سردبیر

حاج آقا مجتب��ی تهرانی گفت: ش��ما در روزنامه كار مي كني 
ديگه؟ گفتم: بله. گفت: م��ن اين تذكر را ]به يكي از س��ران 
روزنامه ها[ هم داده ام؛ نكند كاري كنید كه آبروي كس��ي را 
ببريد. از توصیه ناخواسته حاج آقا لذت بردم و پس از تشكر بلند 
شدم كه باز دست روي زانوي من گذاشت و گفت: فهمیدي 
چي گفتم؟ نكند در روزنامه آبروي كسي را ببريد كه خدا از هر 
چیز بگذرد از بردن آبرو نخواهد گذشت. در جريان برگزاري 
انتخابات دوازدهمین دوره مجلس شوراي اسلامي، اتفاقي تلخ 
افتاد؛ اتفاقي كه با رفتار نادرست سران يكي از فهرست ها آغاز 

شد و با مقابله به مثل ديگران ادامه يافت | صفحه 2

یادداشت سیاسی

آسيب شناسي انتخابات

مهدي سعیدي

حال ك��ه انتخابات با هم��ه هیاهويي ك��ه به همراه داش��ت و 
براي ماه ها به مسئله اول كش��ور بدل گرديد، به پايان رسیده، 
فرصتي فراهم آمده تا م��ورد نقد و ارزيابي ق��رار گیرد و ضعف 
و قوت هاي آن آش��كار ش��ود. پیش از آن بايد يادآور شد كه در 
ماجراي آس��یب شناس��ي هم بايد به الگوي انتخابات مطلوب 
و در تراز جمهوري اس��لامي توجه و ه��م در نگاهي انضمامي 
به موانع و مش��كلات پیش روي تحقق الگ��وي مطلوب توجه 
كرد. بي توجهي به اين دو از يك س��و ما را به سمت عمل زدگي 
 س��وق خواهد داد و از ديگر س��و در پرتگاه آرمانگرايي انتزاعي 

خواهد انداخت | صفحه 2

یادداشت اجتماعی

تقويت و ارتقاي جامعه مؤمنين

حجت الاسلام حسین ايزدي

مسئله حجاب امروز ظرفیتي را پديد آورده است تا از رهگذر آن 
بتوانیم به كاستي هاي خود بیشتر فكر كنیم و در صدد ارتقاي آن 
باشیم. اين مقطع زماني مي تواند زمینه اي براي بازسازي جامعه 
انقلابي و رشد اجتماعي و فكري آن از زواياي گوناگون باشد. پس 

اقدامات ما بايد با رويكرد ارتقاي جبهه مؤمنین سامان يابد. 
از سوي ديگر دختران محجبه امروز به نوعي در خط مقدم مبارزه 
با كشف حجاب ايستاده اند؛ دختراني كه با حجاب خود تنگه احد 
حجاب را حفظ مي كنند، نمي گذارند سنگر حجاب سقوط كند؛  
اما اين دختران بايد ديده شوند، حمايت و تقويت شوند تا بتوانند 

خط را نگه دارند | صفحه 3

یادداشت حوادث

 چرا سازمان ليگ مقصران مرگ عابران
خود را در مظان اتهام قرار مي دهد؟

دنیا حیدري |  خبرنگار گروه  ورزشیحسین فصیحي|  دبير گروه حوادث

سال گذشته 259 نفر در جريان سوانح رانندگي تهران جانشان 
را از دست دادند كه 4۱ درصد از اين قربانیان عابران پیاده بودند. 
فراواني اين آمار نش��ان مي ده��د رهگذران در جريان س��وانح 
رانندگي از آس��یب پذيري بالايي برخوردار هس��تند. بخشي از 
اين سوانح به دلیل بي احتیاطي رانندگان و بخشي هم به دلیل 
بي احتیاطي رهگذران ص��ورت مي گیرد. رانن��ده اي كه هنگام 
رانندگي مشغول كار با گوشي همراهش است، متوجه رهگذري 
كه در حال عبور از عرض خیابان است، نمي شود و بعد از برخورد 
با وي حادثه خونی��ن رقم مي خورد. اين موضوع به ش��كل هاي 

متفاوت در مورد رهگذران هم صدق مي كند| صفحه 14

افزايش حساس��یت  هفته هاي پاياني و رقابت تنگاتنگ در سروته جدول 
براي قهرماني و بقا، برگزاري همزمان بازي ها را مي طلبید، درست مانند 
برنامه اي كه براي سه هفته پاياني ريخته شده است، اما مشخص نیست چرا 
سازمان لیگ خود را در مظان اتهام قرار مي دهد. حال آنكه پیشگیري از 
شائبه ها در هفته هاي پاياني كه حساسیت بازي ها به اوج خود مي رسد كار 
چندان سختي نیست. البته س��ازمان لیگ در چنین مواقعي پاي شوراي 
تأمین و نهاده��اي ذي ربط را به میان مي آورد و مدعي مي ش��ود كه عدم 

موافقت آنها مانع برگزاري همزمان بازي ها شده است| صفحه 13

زنداني ش��دن دكتر صادق زيباكلام يك »تكلف اضافه« بود. 
قصدم مخالفت با رأي قاضي و قانون نیس��ت، مقصود ش��رح 
يك ادراك سیاسي است. بسا قضاوت هايي كه به اين نوع فهم 
سیاسي توجه ندارد. يكي هم همین. دكتر صادق زيباكلام به 
باور من »كبريت بي خطر« شده بود! اين عبارت هم هیچ معناي 
غیرمحبت آمیزي ندارد. واقعاً افكار ايشان خريداري نداشت، 
و اگر هم كس��اني حرف ايش��ان را در »به رسمیت  شناختن 
اسرائیل« يا »آخردنیادانستن امريكا« مي پسنديدند، دنبال 
مقصود ديگري بودند كه ربطي به اين ايده ها نداش��ت و اين 
افراد براي آن مقصود خود فراوان از اين ايده ها پیدا مي كنند. 
پس زيباكلام نه به خودي خود، بلكه به واسطه اين ايده هايش 
»مهم« نبود. هرچند كفر وطن پرستان را درمي آورد اما بازهم 
مهم نبود، بلكه بیش��تر موجبات تحس��ر مخاطبان را فراهم 
مي كرد. به ويژه اكنون ك��ه جهان از صدر تا ذيل اس��رائیل و 
امريكا را هو مي كند، و همه جا شعار »مرگ بر اسرائیل« را به 
فارسي سرمي دهند و دقیق  بودن سیاست خارجي ايران را در 
مفهوم ايدئولوژيك »استكبارس��تیزي« مي ستايند، اهمیت 
آنچه قاضي در رفتار زيباكلام آن را تبلیغ علیه نظام تشخیص 
داده، كمتر مي شود. اين تبلیغ برفرض هم كه بوده باشد، در 
تبلیغ جهاني علیه امپريالیسم،كه اين روزها مد شده، غباري 

رهاشده در فلوات است. 
 اصولاً دكتر زيباكلام هرچه مي كرد تبلیغ براي نظام بود! نه 
فقط او، بسیاري ديگر هم هرچه مي گويند تبلیغ براي نظام 
است. وقتي علیه نظام استدلال سس��ت بیاوري، »استدلال 
نظام« را قوي ك��رده اي! پس بايد به زيب��اكلام، يك ويلاي 
اختصاصي جايزه داد ن��ه زندان! نه اينكه مانن��د يك ايراني 
مسلمان از »زيباكلامي كه به تمامیت ارضي اسرائیل معتقد 
اس��ت« ناراحت يا بیزار باش��م، و به اين دلیل دنبال تخطئه 
او باش��م، نه، اين بخش از س��خنان او هیچ وقت براي امثال 
ما اهمیت نداش��ت، چون اثر نداش��ت، بلكه هرگاه استدلال 
سستي در دفاع از امريكا يا اسرائیل يا انگلیس و در نقد نظام 
مي آورد، خرسند هم مي شديم. من سي سال است در روزنامه 
و دانشگاه از فحول و عقول اين كشور در ستايش امريكا و نقد 
امريكا سخنان بسیار ش��نیده ام. با همین قضاوت مي گويم 
كه آنچه دكتر زيباكلام در نقد روابط ما با امريكا و اس��رائیل 
مي گفت، چیز قابل ذكري نب��ود. زيباكلام نیم قرن تقريباً هر 
روز افاضات و اظهارات سیاسي داش��ت. حتي میهمان بیت 
مي شد. به تلويزيون مي آمد و با هر جوان و پخته و ناپخته اي 
در خبرگزاري ه��ا مناظره را مي پذيرف��ت. میمیك صورت، 
اكسنت خاص، و لحن و اداي او بیش��تر جلب نظر مي كرد تا 
سیاس��ت ورزي اش. با اين حال بلد بود ك��ه در هر مناظره يا 
مصاحبه چند جمله  را چگونه بگويد كه »ديده شود«. اين بود 

كه ديده مي شد اما پذيرفته نمي شد. 
دكتر زيباكلام اگر حرف اقتصادي مي زد، ش��ايد برخي  را در 
كنار خود جمع مي كرد اما حقیقتاً سخنان او كه هربار فضاي 
كلي ايران را مسموم و سیاه و آن س��وي آب را جنت المأوي 
مي ديد، هیچ بويي از وطن پرستي نداشت. وطن پرست واقعي 
حتي اگر عیبي و نقصي ببیند )يا همه چی��ز را نقص و عیب 
ببیند(، آن را به درون خانه مي آورد و با »خارجي« تقس��یم 
نمي كند. اما وطن پرستي دكتر زيباكلام با ظهور در صفحات 
رسانه هايي كه مادرخرج شان صهیونیست ها هستند، معنای 

پوچی می يافت. 
او را بايد مانند اسطوره اي كه يك عمر ابلاغیه هايش در نقد 
نظام، نتیجه برعكس داش��ت يا دست كم كس��ي با آن راه به 
جايي نبرد، بهتر از اين پاس مي داشتیم. براي همین معتقدم 
جاي او در زندان نیست. و يك زحمت و تكلف اضافي بود كه 

كاش نمي بود. 

 مشاهداتي ميداني 
درباره اعتراضات دانشجويي در امريكا

ريشه هاي مجازي بي حجابي 

    عقیل دغاقله پژوهشگر اجتماعي در دانشگاه 
راتگ��رز نیوجرس��ي در گفت و گو ب��ا »جوان«: 
فضاي عمومي دانش��گاه )خ��ارج از كمپ هاي 
معترضین( س��نگین اس��ت و تمايل اندكي به 
گفت وگو دراين باره وجود دارد. در میان اساتید 
جوان اين نگراني وج��ود دارد كه موضع گیري 
آنها مي تواند براي آنان تبعات داش��ته باش��د. 

اين دل نگراني ها در میان اساتید غیر امريكايي 
بیشتر است. در فضايي كه به وجود آمده است 
هرگونه انتقاد از اسرائیل يا جنگ غزه مي تواند 
به عنوان يهودي ستیزي تلقي شود. مصوبه اخیر 
كنگره كه »انتقاد از اس��رائیل يهودي ستیزي 
غیرقانوني است« به اين دلنگراني ها بیشتر دامن 

مي زند  | صفحه 5

    انگار اينجا قوانین خاص خ��ودش را دارد. 
كس��اني كه در اين فضا فعالیت دارند، آنچنان 
عطش��ي براي ديده ش��دن دارند ك��ه حاضرند 
هم��ه خط قرمزه��ا را زي��ر پ��ا بگذارن��د. اصلًا 
ان��گار زيرپاگذاش��تن خط قرمزه��اي عرفي و 
ش��رعي در اين فضا يكي از ش��روط لازم براي 
ديده ش��دن اس��ت. ش��ايد هم اين ماجرا يك 
س��ناريوي ازپیش تعیین ش��ده بود و از همان 
س��ال هاي نخس��ت كه پاي ايراني ها به فضاي 

مجازي و ش��بكه اجتماع��ي اينس��تاگرام باز 
ش��د، بنا بر اين بود با بهره گیري از ويژگي هاي 
اين ش��بكه مبتني بر تصوي��ر و عناصر بصري، 
رفته رفته ذائقه بصري مردم كش��ورمان تغییر 
كند و پس از شكس��تن خط قرمزهاي ش��رعي 
و عرف��ي در اين فض��ا، رفته رفت��ه جامعه براي 
خط شكني در فضاي واقعي و گذر از كم حجابي 
 و بدحجابي به بي حجاب��ي در فضاي اجتماعي 

آماده شود | صفحه 10

ظهور عظمت   ایران
  به بركت شهادت 

شهید زاهدي

  زهرا چيذری|  خبرنگار گروه  اجتماعی

 بهناز  قاسمي  |  خبرنگار گروه  اقتصادی

یادداشت ورزشی

رئيس س�ازمان ان�رژي اتمي از تأس�يس رآكتور هس�ته اي جديد 
در ش�يراز خب�ر داد و گفت: اي�ن اق�دام در جهت توس�عه علوم و 
فنون هس�ته اي و كار تحقيقاتي، علمي و آموزشي انجام مي شود. 
محمد اس��لامي، در خصوص احداث رآكتور جديد هسته اي در شیراز، 
گفت: اين اقدام و برنامه مشترك در جهت توسعه علوم و فنون هسته اي 
و كار تحقیقاتي، علمي و آموزشي انجام مي شود. شیراز يكي از مكان هاي 
مورد نظر در جهت نیل به اين هدف است و در حال حاضر در حال تهیه 

زمین و طراحي هستیم تا بتوان كار را شروع كرد. 
رئیس س��ازمان انرژي اتمي در ادامه در خصوص برگ��زاري كنفرانس 
بین المللي علوم و فنون هس��ته اي اخیر در ش��هر اصفهان نی��ز افزود: 
كنفرانس بین المللي علوم و فنون هسته اي با شركت 22 كشور براي اولین 
بار در تهران برگزار شد. سطح مقالات و ارائه ها در تراز بالايي قرار داشت 
و حدود ۱00 س��خنران خارجي و ۱00 سخنران داخلي در اين اجلاس 

شركت داشتند. 

اسلامي همچنین از برگزاري اين كنفرانس به صورت دوسالانه خبر داد و 
اظهار كرد: اين كنفرانس تنها جايي است كه علوم هسته اي خارج از زنجیره 

انحصاري نظام استكباري شكل مي گیرد و به فعالیت خواهد پرداخت. 
فريدون عباسي نماينده مردم كازرون در مجلس و رئیس اسبق سازمان 
انرژي اتمي پیش تر در حاشیه اجلاس اصفهان درباره رآكتور هسته اي 
شیراز گفته بود »سازمان انرژي اتمي درحال پیگیري براي ساخت يك 

رآكتور ۱0مگاواتي در شیراز است«. 

رئيس سازمان انرژي اتمي خبر داد

احداث رآكتور هسته اي تحقيقاتي، آموزشي شيراز


